
خريد و فروش گونه هاي جانوري وحشي مثل 
مار آبي، لاك پشت، س�مندر لرستاني ممنوع 
است، اما هر سال با نزديك شدن به شب عيد 
بازارش داغ مي شود، گويا انگار نه انگار خريد 
و فروش شان »ممنوع« اعلام شده است! مردم 
براي تماش�اي اين موجودات جمع مي ش�وند 
و برخي از كودكان به خانواده هايش�ان اصرار 
مي كنند آنها را برايش�ان بخرند. در اين ميان 
افرادي هس�تند كه براي خاص ش�دن سفره 
هفت سين شان اين جانوران را انتخاب مي كنند 
تا به خيال خود ب�ا آن به ديگران پ�ز بدهند؛ 
وگرنه چه دليل ديگري مي تواند داشته باشد 
كه يك نفر براي سفره هفت سين شب عيدش 
لاك پشت، مار آبي يا سمندر لرستاني بخرد؟! 
هنوز بيش از نيم ماه تا عيد مانده است، اما در برخي 
از بازارچه ها يا در ميان بساط دستفروشان، مارهاي 
آبي و لاك پشت هاي كوچك در كنار ماهي هاي 
قرمز خودنمايي مي كنند و در نبود نظارت كافي 
از سوي سازمان محيط زيست به راحتي و آزادانه 
خريد و فروش مي شوند. آنطور كه مشخص است 
سازمان محيط زيست در زمينه خريد و فروش اين 
گونه هاي جانوري ممنوعه تنها به چند هشدار و 
اطلاعيه بسنده كرده است، زيرا نظارت يا برخوردي 
در اين خصوص ديده نمي ش��ود. به همين دليل 
خبرنگار »جوان« با فعال حقوق حيوانات، دكتر 
تنوع زيستي و دامپزشك گفت وگو كرده است تا 
علت رونق اين بازار ممنوعه و آسيب هاي ناشي از 

آن را بررسي كند. 
 جرمي كه كسي از ارتكاب آن نمي ترسد!

سپهر سليمي، فعال حقوق حيوانات درباره نبود 
نظارت كافي از سوي سازمان محيط زيست براي 
خريد و ف��روش گونه هاي جان��وري ممنوعه در 
شب عيد به خبرنگار »جوان« مي گويد: »هر چند 
سازمان حفاظت محيط زيست وظيفه نظارت بر 
اين بازار را دارد و بايد با متخلفان برخورد كند، اما 
متأسفانه اين سازمان به قدر كافي نيرو و توان ندارد 
و به همين دليل نمي تواند ب��ا متخلفان برخورد 
كند، همانطور كه در محيط هاي حفاظت شده نيز 
به قدر كافي محيط بان ندارد و هنگام درگيري با 

شكارچيان زورش به آنها نمي رسد. «
س��ليمي با بيان اينكه اف��رادي كه از اي��ن بازار 
ممنوعه نفع مي برند، قدرت بس��يار زيادي دارند 
تا جايي كه زور مردم، نيروهاي مردمي و سازمان 
حفاظت محيط زيس��ت به آنها نمي رسد، اظهار 
مي دارد: »سودجويان، گونه هاي جانوري ممنوعه 
را به صورت منفعت طلبانه از طبيعت شكار و وارد 
بازار مي كنند. در مقابل برخ��ي از افراد كه حس 
تنوع طلبي دارند و مي خواهند متفاوت باش��ند، 
اين جانوران را مي خرن��د. در نتيجه اين حيوانات 
سرنوشت دردناكي را تجربه مي كنند و در نهايت 

هم مي ميرند. «
اين فعال حقوق حيوانات به ضرورت آگاه س��ازي 
م��ردم هن��گام مواجهه با ب��ازار خري��د و فروش 
گونه هاي جانواري غيرخانگي اظهار مي دارد: »طبق 
مشاهدات ميداني برخي از خانواده ها نه تنها تمايلي 
به خريد مار آبي و س��مندر لرستاني ندارند، بلكه 
حتي براي سفره هفت سين خود نيز ماهي قرمز 
نمي خرند، آنها از گل و س��يب قرمز براي س��فره 
هفت سين خود استفاده مي كنند و دغدغه حفاظت 
از اين حيوانات و محيط زيست را دارند. البته تعداد 
اين خانواده ها كم است و نياز به گسترش چنين 
تفكري در ميان تمام خانواده ها داريم تا اين بازار 
ريشه كن ش��ود. بنابراين هنوز خيلي راه داريم و 
بايد براي آگاه سازي عموم مردم تلاش كنيم و به 
آنها بگوييم اين موجودات، وسيله و كالا نيستند 
و نبايد به عنوان ابزار براي دكوراس��يون خانه ها 

استفاده شوند. «

او ب��ه ضع��ف ص��دا و س��يما در فرهنگ س��ازي 
حماي��ت از حق��وق حيوانات به خص��وص ماهي 
قرمز اش��اره مي كند و مي گويد: »متأسفانه هنوز 
ص��دا و س��يما در برنامه ه��اي عيد ن��وروز خود، 
ماهي قرمز در سفره هفت س��ين دارد و اين تبليغ 
اش��تباه در پرمخاطب ترين رسانه كشور به تصوير 
كشيده مي شود. حتي در كارت پستال ها و بيلبوردها 
نيز تصاوير ماهي قرمز در تنگ كشيده شده است و 
خانواده ها نيز بي توجه به اهميت سرنوش��ت اين 

موجودات آبزي اقدام به خريد آنها مي كنند. «
س��ليمي تصريح مي كند: »متأس��فانه نگاه ها به 
ماهي قرمز، مار ماهي و لاك پش��ت مثل نگاه به 
سير و سماق سر سفره هفت سين است. همچنين 
قيمت ارزان اين موجودات باعث مي ش��ود براي 
صاحبانشان هيچ ارزشي نداشته باشند. در صورتي 
كه مردم با يك موجود زنده طرفند كه حق حيات 
و حق زيست دارد و سزاوار زندگي هستند، اما در 
بدترين شرايط ممكن نگهداري مي شوند تا جايي 
كه مثلاً ماهي قرمزي كه مي تواند بيش از ۱۵ سال 
زنده بماند در خانه ها زجركش مي شود و در نهايت 

پس از چند روز يا چند هفته مي ميرد.«
او در پاسخ به اين سؤال كه قانون از اين حيوانات 
چه حمايتي مي كند، مي گويد: »متأس��فانه جاي 
خالي »قانون حمايت از حيوانات« كه خواس��ته 
20 ساله حاميان حيوانات و محيط زيست است به 
شدت حس مي شود. علت عمده حمايت از ماهي 
قرمز، مار آبي، سمندر لرس��تاني و لاكپشت نيز 
شامل نبود قانون حمايت از حيوانات است كه نياز 

به توجه بيشتر مسئولان دارد. «
س��ليمي به نبود برخوردهاي كاف��ي و بازدارنده 
با افرادي ك��ه اقدام به خريد و ف��روش گونه هاي 
ممنوعه جان��وري مي كنند نيز انتق��اد مي كند و 
مي گويد: »در حالي كه اعلام مي شود خريد، فروش 
و نگهداري از حيواناتي مثل مار آبي و سمندر جرم 
است و با متخلفان به شدت برخورد خواهد شد، 
مي بينيم كه اين قانون به درستي اجرا نمي شود 

و نظارت كافي نيز روي آن وجود ندارد. به همين 
دليل است كه مردم باور نمي كنند كه خريد اين 
جانوران جرم اس��ت و با اين چرخه اشتباه همراه 

مي شوند. «
اين فعال حقوق حيوان��ات مي افزايد: »حتي اگر 
برخوردي نيز در اين زمينه صورت گرفته باش��د، 
اخبار مؤثري در اين رابطه منتش��ر نمي شود به 
همين دليل مردم به آگاهي كافي نمي رس��ند و 
كسي از ارتكاب اين جرم ترس و واهمه اي ندارد. «

 خطر انقراض سمندرها
در همين رابطه صياد ش��يخي ئيلانلو دكتراي 
تنوع زيس��تي دانش��گاه تهران نيز به خبرنگار 
»جوان« مي گويد: »س��مندرها، مارهاي آبي و 
لاك پشت ها كه بازار خريد و فروش شان در شب 
عيد داغ مي ش��ود، گونه هاي متعلق به طبيعت 
هستند و هر كدام نقش��ي را در اكوسيستم ايفا 
مي كنند. با شكار اين گونه هاي جانوري در وهله 
اول، آس��يب جدي به جمعيت شان در طبيعت 
وارد مي ش��ود و منجر به كاهش جمعيت ش��ان 
خواهد شد. پس از آن نيز گرفتن و فروختن آنها 
براي سفره هفت س��ين و آكواريوم ها به سلامت 
اين گونه ه��اي جانوري آس��يب مي زند و منجر 
به مرگش��ان مي ش��ود، چراكه گونه هاي بسيار 
حساسي هستند. در نهايت نيز به دليل دستبرد 
انس��ان به طبيعت اين جانوران، اكوسيس��تم با 

اختلال شديدي مواجه خواهد شد. « 
او نسبت به انقراض اين دسته از گونه هاي جانوري 
هشدار مي دهد و مي گويد: »اگر شكارهاي غيرمجاز 
سمندرها و ساير گونه هاي جانوري ممنوعه ادامه 
پيدا كند و مانع از بازار خريد و فروش آنها نشوند، 
به طور حتم ادامه چنين روندي س��بب انقراض 
اين گونه ها خواهد ش��د. متأسفانه طي سال هاي 
گذشته، جمعيت س��مندرهاي لرستاني كاهش 
چش��مگيري داش��ته و از آنجايي كه اين گونه ها 
مختص ايران است، با انقراض آنها نمونه مشابهي از 

آن در دنياي وجود ندارد. «

شيخي ئيلانلو به ضعف فرهنگ سازي براي حمايت 
از حيوانات اشاره مي كند و مي گويد: »در تمام اين 
سال ها رويكرد س��ازمان محيط زيست استفاده 
از ظرفيت مردمي نبوده است و كمترين اهميت 
به آموزش و فرهنگ س��ازي داده شده است. بايد 
اين مس��ئله مورد توجه و بازنگري ق��رار گيرد و 
در خصوص حماي��ت از حيوان��ات و عدم خريد 
گونه هاي جانوري ممنوع��ه آگاهي هاي لازم به 

مردم داده شود. «
او به مس��ئله رهاس��ازي اين گونه هاي جانوري 
در طبيع��ت و ايجاد مش��كلات بزرگ ت��ر براي 
محيط زيست نيز اش��اره مي كند و مي گويد: »در 
مرحله اول بايد با خريد و ف��روش اين گونه هاي 
جان��وري برخ��ورد و در مرحله دوم نس��بت به 
رهاسازي آنها در طبيعت هشدار داده شود. حتي 
اگر قرار باشد اين حيوانات در طبيعت رها شوند 
بايد زير نظر كارش��ناس آن موضوع و براس��اس 
دستورالعمل مراجع ذي صلاح صورت گيرد، در 
غير اين صورت دود ناش��ي از اين كار زيان بار به 

چشم همه ما خواهد رفت. « 
  جانوراني ناقل بيماري سالمونلا و سل!

از آنجايي كه گرفتن، خريد و فروش مار آبي، سمندر 
لرستاني و لاكپشت، ممنوع اعلام شده است و بر 
سلامت آنها هيچ نظارتي نيست، اغلب اين حيواناتي 
بيمار هستند و مشكلات انگلي و قارچي زيادي را 
براي صاحبان خود به همراه دارند. در همين رابطه 
دكتر ايمان معماريان، دامپزشك حيات وحش و 
مشاور س��ازمان جهاني حفاظت از حيات وحش 
به خبرن��گار »ج��وان« مي گويد: »حيواناتي مثل 
مار آبي، س��مندر و ديگر موج��ودات از اين قبيل 
كه شب عيد بازار خريد و فروش شان داغ مي شود 
به هيچ وجه خانگي نيستند و مردم بايد نسبت به 
خريد آنها تجديدنظر كنند. اين حيوانات از طبيعت 
شكار مي شوند و شرايط بهداشتي ندارند. از آنجايي 
كه هيچ نظارتي براي سلامت آنها نيست، ممكن 
است كه بيماري ها در اين موجودات تشديد و به 

صاحبان شان منتقل شود. «
او درب��اره بيماري هايي كه مار آبي، لاك پش��ت 
و س��مندر مي توانند به انس��ان منتق��ل كنند، 
مي گويد: »خزنده هايي مثل لاك پش��ت و مار يا 
دوزيست هايي مثل سمندر مي توانند ناقل بيماري 
سالمونلا باشند. اين موجودات بدون هيچ علائمي 
مي توانن��د بيماري هاي مختلفي را ب��ه افراد و به 
خصوص بچه ها منتقل كنند. اين بيماري ها براي 
افرادي كه سيسستم ايمني ضعيفي دارند مي تواند 

بيماري جدي تري را به وجود آورد. «
معماريان ادامه مي دهد: »از آنجايي كه اين جانوران 
از طبيعت برداش��ت مي ش��وند و هيچ نظارتي بر 
سلامتي آنها وجود ندارد، آنها مي توانند انگل هاي 
پوستي و بيماري هاي قارچي و مشكلات باكتريايي 
و ويروسي بسياري را انتقال دهند و مشكلات زيادي 

را براي خريداران خود به همراه داشته باشند. «
 اين دامپزشك در واكنش به اينكه برخي مدعي 
مي شوند، چند روز بيشتر قرار نيست اين جانوران 
را در خانه نگه دارند و قرار نيست اتفاقي برايشان 
بيفتد مي گويد: »حتي يك دقيقه هم براي انتقال 
بيماري از حيوانات به خريداران شان كافي است. 
حتي ماهي هاي قرمز كه براي سال نو خريداری 
مي شوند، علاوه بر اينكه مي تواند بيماري سالمونلا 
را منتقل كند مي تواند باعث ايجاد سل پوستي در 
ميان افراد نيز ش��ود. همچنين بيماري باكتري و 
انگلي متفاوت و مختلفي از اين گونه هاي جانوري 
به انسان منتقل مي شود كه حتي يك بار مواجهه 
با آنها نيز مي تواند افراد را بيمار كند، بنابراين مردم 
بايد نسبت به اين موارد آگاه باشند و عيد خود را 
تنها به دليل خريدن يك موجود زنده خاص براي 

سفره هفت سين خراب نكنند. «
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دادستان تهران از آزادسازي ۴ هزار و ۷۵۶ متر مربع از اراضي حريم و بستر رودخانه فرحزاد خبر داد

روددرهفرحزاداكوپاركپايتختميشود

مار آبي و لاك پشت، سير و سماق هفت سين نيست!
مشكلات انگلي و قارچي در كنار خسارات محيط زيستي ناشی از خريد و فروش گونه های در معرض انقراض جانوری 

»جوان« را بر آن داشت در گفت و گو با كارشناسان پيرامون بازار شب عيد  به عواقب اين رفتار جديد مردم بپردازد

رود دره فرحزاد و 

بيژن سوراني
حريم اين رودخانه   گزارش  2

فصلي در ش�مال 
پايتخت جزو هفت رود  دره مهم پايتخت است. 
اي�ن منطق�ه داراي جاذبه ه�اي تفريح�ي و 
گردشگري زيادي است. متأسفانه در سال هاي 
گذشته حريم و حاشيه اين رود دره مهم فصلي 
مورد تصرف عده اي سودجو قرار گرفته است. با 
توجه به وج�ود باغات در اط�راف اين رود دره، 
موضوع آسيب هاي اجتماعي بخش هايي از اين 
منطقه را به فضاي بي دفاع شهري تبديل كرده 
و ام�كان حض�ور ش�هروندان را ب�ه حداق�ل 
رسانده است. حالا شهرداري قرار است در اين 
منطقه از فرحزاد پس از آزاد س�ازي، يك اكو 
پارك احداث كند. دادس�تان ته�ران هم روز 
گذشته از آزادسازي ۴ هزار و ۷۵۶ متر مربع از 
اراضي حريم و بستر رودخانه فرحزاد خبر داد. 

بحث پاك سازي و آزادس��ازي روددره فرحزاد در 
دستور كار شهرداري و قوه قضائيه قرار گرفته است. 
در اين خصوص دادس��تان تهران از آزادس��ازي 
۴ ه��زار و ۷۵۶ متر مربع از اراضي حريم و بس��تر 

رودخانه فرحزاد خبر داد. 

 علي صالحي بيان كرد: در راستاي عمل به منويات 
رئيس قوه قضائيه در خصوص ل��زوم رفع تصرف 
حريم س��واحل و رودخانه ها و برخورد با متعديان 
به منابع طبيعي، ۴ هزار و ۷۵۶ متر مربع از اراضي 
حريم و بس��تر رودخانه فرحزاد در ش��مال غربي 

تهران آزادسازي شد. 
مقابله قاطع با زمين خواران

دادس��تان ته��ران اظهار ك��رد: اين آزادس��ازي 
در محدوده حريم و بس��تر رودخان��ه فرحزاد به 
مس��احت ۴ ه��زار و ۷۵۶ متر مربع كه توس��ط 
افراد سودجو تصرف ش��ده بود، صورت گرفت. با 
توجه به احداث س��اخت و س��از هاي غيرمجاز و 
آسيب به محيط زيست در اين منطقه، به سرعت 
مستحدثات غيرقانوني تخريب و اين اراضي آزاد 
شد.   به گفته وي، تمام كساني كه برخلاف ضابطه 
و قانون به اراضي ملي و عرصه هاي طبيعي تعدي 
كنند، در اس��رع وقت با برخ��ورد قضايي مواجه 

خواهند شد. 
دادستان عمومي و انقلاب تهران همچنين تأكيد 
كرد: مقابله قاطع ب��ا زمين خ��واران و متصرفان 
غيرمجاز يكي از مهم ترين اولويت هاي دادسراي 
عمومي و انقلاب تهران اس��ت و در اين خصوص، 

هيچ خط قرمزي وجود ندارد. 

 پاك سازي و ايمن سازي در اولويت است 
احسان الله شريفی، شهردار منطقه پنج تهران نيز 
چندي پيش از تخريب ۱۶ رستوران از ۱۸ رستوران 
حاش��يه رود دره فرح��زاد خبر داده بود. احس��ان 
شريفي اعلام كرد با كمك پليس و دستگاه قضايي 
اين مس��ير از وجود معتادان متجاهر پاكسازي و 
ايمن سازي ش��د.  وي با بيان اينكه وضعيت فعلي 
اين دره با وضعيت گذش��ته  متفاوت است، اعلام 
كرد: گام بعدي، باز شدن دسترسي به دره فرحزاد 
بود كه اقدامات درباره رستوران ها و ساختمان هاي 
بستر رودخانه، اواخر بهمن انجام شد و تخريب دو 
پلاك به دليل  سكونت در منطقه دو فعلًا متوقف 
شده است. شهردار منطقه ۵ گفت: طراحي احداث 
مسير جاده انجام ش��د و جانمايي محل استقرار 
پليس و جانمايي اح��داث ۵0 برج ن��وري در آن 
صورت گرفته تا منطقه فرحزاد تبديل به يك اكو 
پارك شود. حفظ مالكيت باغ هاي متعلق به مردم و 

حفظ وضع موجود آن در نظر گرفته شده است. 
 تبديل دره فرحزاد به اكو پارك تا شهريور

مهدی صالحی،  شهردار منطقه 2 در مورد آخرين 
وضعيت احياي بافت دره فرحزاد بيان كرد: پيرو 
ايجاد قرارگاه اجتماعي به رياست شهردار تهران، 
رفع معضلات اجتماعي در دستور كار قرار گرفت 

كه در اولين گام س��اماندهي معتادان متجاهر به 
عنوان يك مسئله اجتماعي اولويت دار مورد توجه 
قرار گرفت. در اين ميان براي مناطق 2 و ۵ نيز به 
واسطه وجود دره فرحزاد كه پاتوق معتادان متجاهر 

بود، دستور كاري تدوين شد. 
 احداث فاز صفر بوس�تان نهج البلاغه در 

امتداد رود دره فرحزاد
وي با بيان اينكه پس از معبر سازي مسئله تبديل 
دره فرحزاد به اكو پارك مطرح است، تصريح كرد: 
احداث فاز صفر بوس��تان نهج البلاغ��ه در امتداد 
رود  دره فرحزاد در دستور كار سازمان بوستان ها 
قرار گرفته اس��ت و طبق قول مدير عامل سازمان 
بوستان ها عمليات اجرايي آن از ابتداي اسفندماه 
شروع و اميد است تا شهريور ماه سال آينده اين مهم 
محقق شود.  وي در مورد فازبندي عمليات اجرايي 
اين طرح گفت: براساس برنامه ريزي ها فاز يك تا 
دادمان و از دادمان تا نياي��ش نيز فاز صفر تعيين 
شده است و از تقاطع بزرگراه هاشمي رفسنجاني 
تا آبش��ار نيز به اكو پارك تبديل مي شود كه مقرر 
شده اين اكو پارك در ساخت شهري، روستايي و 
كوهستاني استفاده شود. به نظر مي رسد فاز سوم 
تا آبش��ار به دليل معارضان كمتر زودتر به مرحله 

بهره برداري برسد. 

 رئيس جمعيت هلال احمر اي��ران گفت: بيش از ۴ ميليون پناهنده 
در ايران زندگي مي كنند كه برنامه هاي توس��عه اي و رفاهي جمعيت 
هلال احمر موجب فراهم شدن برخي فرصت هاي برابر همچون امكان 

تحصيل براي آنان شده است. 
 معاون رئيس جمهوري و رئيس سازمان حفاظت محيط زيست گفت: 
ايران رتبه نخس��ت را در مهار بيابان زايي و گرد و غبار در جهان دارد. 
اقدامات سريع و اضطراري در دو سال اخير در خوزستان براي جلوگيري 
از گسترش گرد و غبار انجام شده و نقشه هاي گرد و غبار در كشورهاي 

همسايه را شناسايي كرده ايم. 
 دفتر سلامت جمعيت وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي 
اعلام كرد: فاصله ايمن بين تولد تا بارداري بعدي براي مادران كمتر از 

۳۵ سال ۱۸ ماه و براي مادران بالاتر از ۳۵ سال ۱2 ماه است. 
  رئيس كميسيون اجتماعي مجلس شوراي اسلامي گفت: نزديك 
بودن به بهار و شروع س��ال جديد و همچنين ايام ماه مبارك رمضان، 
بهانه بسيار خوبي اس��ت تا مردم مهربان و نوعدوست ايران در سراسر 
كشور به فكر بيماران باشند و با نذرخون، يك بار ديگر صحنه هاي نابي 

از صفا و همدلي را به منصه ظهور بگذارند. 
 رئيس دبيرخانه س��تاد هماهنگي و پيگيري مناسب س��ازي كشور 
گفت: اولويت اجراي برنامه هاي مناسب سازي در كشور وجود ندارد و 
ضمانت اجرايي براي قوانين نداريم و از سوي ديگر بودجه خوبي براي 
مناسب سازي به دس��تگاه ها داده نشده اس��ت. عموم مردم هم اطلاع 

مناسبي از مناسب سازي ندارند. 
 سرپرست معاونت توسعه كارآفريني و اشتغال وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي از ايجاد سه بانك سرمايه گذاري، ايده پردازي و متخصصان 

اشتغال براي توسعه اشتغال و كارآفريني در كشور خبر داد. 
  سرپرست بهزيس��تي اس��تان تهران درباره افراد مشمول دريافت 
خدم��ات از مركز مداخله گ��ر تصريح كرد: زوجي��ن متقاضي طلاق و 
افراد داراي اختلاف خانوادگي حاد، زنان و دختران در معرض آسيب 
اجتماعي يا آس��يب ديده اجتماعي و افرادي كه قصد خودكشي دارند 
يا اقدام به خودكشي كرده اند، همس��ران آزار ديده، كودكان آزار ديده، 
مبتلايان به اختلال هويت جنسي )T. S(، دختران و پسران فراري از 
منزل و ساير افرادي كه در شرايط بحراني قرار دارند، مشمول دريافت 

خدمات مركز مداخله در بحران در اورژانس اجتماعي مي شوند.

حسین سروقامت

موافقت رهبر معظم انقلاب 
با عفو و تخفيف مجازات 741 محكوم

رهب�ر معظ�م انق�لاب ب�ه مناس�بت عي�د مبع�ث ب�ا عف�و و 
تخفي�ف مج�ازات تع�دادي از محكوم�ان موافق�ت كردن�د. 
ب��ه مناس��بت مبع��ث حض��رت ختم��ي مرتب��ت محم��د مصطفي 
صلي الله عليه وآله رهبر معظم انقلاب اسلامي با پيشنهاد عفو يا تخفيف 
و تبديل مجازات ۷۴۱ نفر از محكومان محاكم عمومي و انقلاب، سازمان 
تعزيرات حكومتي و س��ازمان قضايي نيروهاي مس��لح موافقت كردند.  
حجت الاسلام والمسلمين اژه اي، رئيس قوه قضائيه در نامه اي به رهبر 
انقلاب اسلامي، پيشنهاد عفو يا تخفيف و تبديل مجازات اين محكومان 
را كه در اداره كل عفو و بخشودگي قوه قضائيه واجد شرايط لازم تشخيص 
داده شده اند، ارائه كرد و اين پيشنهاد در اجراي بند ۱۱ از اصل ۱۱0 قانون 

اساسي مورد موافقت حضرت آيت الله خامنه اي قرار گرفت. 

از مهر ماه سال آينده

دانش آموزان محروم تحت پوشش 
تغذيه رايگان قرار خواهند گرفت

معاون تربيت بدني و س�لامت آموزش و پ�رورش گفت:بعد از ماه 
مبارك رمضان تغذيه رايگان را در يكي از استان ها به عنوان پايلوت 
براي دانش آموزان خواهيم داش�ت تا براي مهرماه سال تحصيلي 
آين�ده از محل هدفمن�دي يارانه ه�ا اعتباري پيش بين�ي كنيم. 
صادق ستاري فرد در گردهمايي مش��ترك اعضاي شوراي معاونان و 
مديران كل آموزش و پرورش استان ها با اشاره به تربيت تمام ساحتي  
اظهار كرد: تربيت تمام س��احتي س��ه الزام كليدي دارد؛ اگر به دنبال 
تربيت تمام ساحتي براي دانش آموزان هستيم بايد معلم تمام ساحتي 
باشد و در فرايند جذب نيروي انساني، تعليم و پرورش نيروي انساني 

موضوع تمام ساحتي بودن معلمان مدنظر باشد. 
وي افزود: معلم فقط انتقال دهنده علوم نيست، بلكه كاركرد اصلي وي 
انتقال و نهادينه كردن ارزش هاي فرهنگي اجتماعي و ملي و مذهبي 

است كه بايد در دانش آموزان نهادينه شود. 
معاون تربيت بدني و سلامت با بيان اينكه تخصص گرايي در حوزه تعليم 
و تربيت معلم بسيار مهم اس��ت، گفت: معلم ورزش فقط معلم ورزش 
نيست، معلم فيزيك فقط معلم فيزيك نيست، بلكه تمام معلمان بايد 
در ساحت هاي شش گانه به مهارت برسند در وقت لازم به موضوع تربيت 

دانش آموز كمك كنند. 
وی با بي��ان اينكه اعتباري تخصي��ص داده شده اس��ت و هيچ مراقب 
بهداشتي بدون تجهيزات بهداش��تي نخواهد بود، گفت: خوشبختانه 
تخصيص اعتبار ش��ده تا ۵ هزار مراقب بهداش��ت از اتاق بهداش��ت و 

امكانات بهداشتي برخوردار شوند. 
ستاری فر با اشاره به تغذيه دانش آموزي  خاطر نش��ان كرد: بعد از ماه 
مبارك رمضان تغذيه رايگان را در يكي از استان ها به عنوان پايلوت براي 
دانش آموزان خواهيم داشت تا براي مهرماه سال تحصيلي آينده از محل 
هدفمندي يارانه ها اعتباري پيش بيني كنيم و با كمك س��تاد اجرايي 
فرمان امام و خيرين نيك انديش، درصدي از دانش آموزان محروم را كه 

توان تأمين وعده غذايي ندارند، پوشش دهيم. 

اخلاق تجارت را در يك جمله آموخت:
-  حرفي كه مي زني. . . قولي كه مي دهي؛ سند امضايي است!

س�ال 1333 بود. دانش�گاه را به پايان برده، تدريس مي كرد، 
ولي چرخ زندگ�ي نمي چرخيد. در به در پي ش�غل دوم بود كه 

تحصيلداري كارخانه پارچه بافي را به او پيشنهاد كردند. 
روزي ب�ه تجارتخانه اي رفت ت�ا چك پنبه ه�اي كارخانه را به 

صاحبش بدهد كه اتفاق جالبي افتاد. 
-   دلالي وارد شده، با چرب زباني گفت حاجي! پنبه ديروزي را 
يك تومان گران تر فروختم. تاجر نگاهي به او كرده، گفت پنبه 
را كه به اين آقا فروخته ايم. دلال گفت چك گرفتيد؟ گفت نه. 
پرسيد سفته گرفتيد؟ گفت نه. گفت حاجي! من برايتان چك 

نقد آورده ام. تاجر به تندي پاسخ داد حرف زده ام؛ مي فهمي؟
اين سخن راهي مقابل ش�اهرخ ظهيري گش�ود كه از او »پدر 

صنايع غذايي ايران« ساخت!

534
حذف رانت فرزندان هيئت علمي

 مطالبه ملي از شوراي عالي
عضو كميسيون آموزش مجلس در گفت وگو با »جوان«: 

فرزندم از سهميه اعضاي هيئت علمي استفاده كرد، 
ولي با آن مخالفم!

س�هميه هاي كنكور مدت هاس�ت  محل بروز فس�اد شده اس�ت. 
يكي از اعضاي كميس�يون آم�وزش ديده بان ش�فافيت و عدالت 
كش�ور روز گذش�ته خب�ر داد ك�ه پرون�ده س�هميه ناعادلان�ه 
فرزن�دان اعض�اي هيئ�ت علمي بس�ته ش�د. در همي�ن زمينه 
يك�ي از اعض�اي كميس�يون آم�وزش و تحقيق�ات مجل�س در 
گفت وگ�و با »ج�وان« قطعي ش�دن ح�ذف س�هميه هاي كنكور 
را مش�روط به موافقت ش�وراي عال�ي انقلاب فرهنگي دانس�ت. 
ديوان عدالت اداري درباره موضوع س��هميه فرزن��دان اعضاي هيئت 
علمي در سال ۹۱ ورود كرد و اين مصوبه را خلاف بند ۹ اصل ۳ قانون 

اساسي دانست. 
سهميه فرزندان اعضاي هيئت علمي دو تسهيلات دارد كه يكي تغيير 
رشته و ديگري، نقل و انتقال است. در اين مصوبه آمده بود براي استفاده 
از اين تسهيلات بايد حدنصاب ۹0 و ۹2/۵ درصد نمره علمي آخرين فرد 
پذيرفته شده در كد رشته محل قبولي مدنظر قرار گيرد و استفاده كننده 

از سهميه اين حدنصاب نمره علمي را داشته باشد. 
 سهميه هيئت علمي روي ميز ديوان

 ديوان عدالت اداري در سال ۹۱ تش��خيص داد كه اين مصوبه خلاف 
قانون اساسي است و بايد لغو شود. در سال ۹2 در جلسه ۷۳۵ شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي با تغييرات جزئي، تس��هيلاتي را براي فرزندان 

هيئت علمي در نظر گرفتند. 
اعتراضات به اين سهميه موجب ش��د كه ديوان عدالت اداري در سال 
۹۹ مجدد به اين قضيه ورود كند و تغيير رش��ته را خلاف قانون بداند. 
ديوان عدالت اداري در س��ال گذش��ته، تغيير رش��ته را خلاف قانون 
دانست و حذف كرد. در سال ۱۴00 هم بار ديگر انتقال اين دانشجويان 

را مردود دانست. 
بر اين اساس چون سال گذشته قضات ديوان عدالت اداري رأي به ابطال 
بند يك  و امس��ال هم رأي به ابطال بند 2 مصوبه سهميه هيئت علمي 
داده بودند، در واقع اكنون قانوني به عنوان سهميه هيئت علمي وجود 
ندارد. در نتيجه پرونده س��هميه فرزندان هيئت علمي از سوي ديوان 
عدالت اداري براي هميشه بسته شد و مصوبه ۷۳۵ شوراي عالي انقلاب 

فرهنگي  ابطال شد. 
 سركشي سازمان سنجش

عضو كميسيون آموزش ديده بان شفافيت و عدالت كشور در خصوص 
اينكه چرا اين سهميه همچنان وجود دارد به فارس گفت: در شهريور 
ماه، خبري از سوي سازمان سنجش منتشر شد و به رؤساي دانشگاه ها 
براي انتقال مش��روط داوطلبان  مجوز داد. ما س��ريعاً اين موضوع را با 
كميسيون اصل ۹0، دستگاه هاي بازرسي و كميسيون آموزش مجلس 
مطرح كرديم و كميس��يون اصل ۹0 پيرو نامه ما با س��ازمان سنجش 
مكاتبه كرد؛ البته س��ازمان س��نجش پاس��خ داده بود كه اين سازمان 

مجري است. 
علي امرايي با بيان اينكه اش��كالي به س��ازمان س��نجش وارد نيست، 
سازمان سنجش دستگاه مجري اس��ت و اجرا مي كند، افزود: شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي در خصوص اجرا نكردن مصوبات ديوان گفته است 
نظارت ديوان عدالت اداري بر مصوبات ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي 
جايز نيست، اما بحث اين است كه شوراي عالي انقلاب فرهنگي دستور 
به اجراي مصوبه اي داده كه توسط قضات ديوان خلاف قانون اساسي 

شناخته شده است. 
 تحصيل در پزشكي با كارنامه مردودي!

اين عضو كميس��يون آموزش و تحقيقات مجلس روز گذشته با بيان 
اينكه پرونده سهميه ناعادلانه فرزندان اعضاي هيئت علمي بسته شد، 
گفت: مثلًا داوطلبي داريم كه ميانگين دروس اختصاصي اش در كنكور 
۸ درصد بوده است و وي در حال تحصيل در رشته پزشكي است! جالب 
اين اس��ت كه در كارنامه اوليه وي كه سازمان سنجش اعلام مي كند، 
مردود اعلام شده است ولي بر اساس ضوابطي عجيب در حال تحصيل 

در رشته پزشكي است. 
وي با تأكيد بر اينكه فردي كه با رتبه ۱۶0 هزار پزشكي قبول مي شود، 
تفاوت زيادي با خريد صندلي ندارد، گفت: برخي از آنهايي كه مدافع اين 
سهميه هستند، يا از اين سهميه استفاده كرده يا مي خواهند استفاده 
كنند؛ كما اينكه در بررسي هاي اخير به فرزندان مسئولاني رسيديم كه 
مدافع سهميه بودند و از اين سهميه استفاده كرده بودند و يك فرزند يا 
حتي دو فرزند خودشان را از طريق همين مصوبه ناعادلانه به بهترين 

دانشگاه تهران منتقل كرده بودند. 
 31 نوع سهميه داريم

در همين راستا يكي ديگر از اعضاي كميس��يون آموزش و تحقيقات 
مجلس هم در گفت وگو با »جوان« گفت: بحث سهميه فرزندان اعضاي 
هيئت هاي علمي در حال حاضر در حقيقت سهميه انتقال است. يعني 
بعد از قبولي در كنكور اجازه انتق��ال را مي گيرند. همان طور كه مركز 
پژوهش هاي مجلس هم گفته ما در بحث كنكور ۳۱ نوع سهميه داريم. 
اين قضيه باعث شده تا يك نوع آسيبي به بچه هاي درسخوان معمولي 
كه از هيچ سهميه اي برخوردار نيس��تند، وارد شود. من شخصاً اعتقاد 
دارم سهميه ها در مجموع از يك آشفتگي برخوردار است. اين سهميه ها 
در طول زمان بدون هيچ نقشه قبلي طراحي شده اند و هر كسي آمده 
مثل شهري كه بدون قاعده ساخته و بزرگ ش��ده، اين سهميه ها هم 

همين طور آشفته حال گسترش پيدا كردند. 
مهرداد ويس كرمي افزود: ما الان در پذيرش دانشجو با اين سهميه ها 
دچار بحران ش��ده ايم. از اين جهت م��ن اعتقاد دارم س��هميه ها بايد 
اصلاح شود. ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي گويا قصد ورود به اصلاح 
اين سهميه ها دارد. اميدوارم ش��هامت اين كار را داشته باشد كه اين 
سهميه ها را يكبار براي هميشه درست سياستگذاري كند؛ طوري كه 
مجلس هم نتواند بعداً ورود كند و وضعيت اين سهميه ها را دوباره آشفته 
كند. چون خيلي از اين سهميه ها را متأسفانه خود مجلس در طول زمان 
ايجاد كرده است. اگر ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي به اين قضيه ورود 
پيدا كند و سياستگذاري درست در اين زمينه انجام دهد، اگر مجلس 
بعداً هم بخواهد تغييري در اين سهميه ها ايجاد كند، شوراي نگهبان به 

استناد اصل ۱۱0 مصوبه مجلس را رد مي كند. 
وي گفت: ان شاءالله شوراي عالي انقلاب فرهنگي اين مشكل را برطرف 
كند. كميسيون در اين خصوص اقدام خاصي نكرده چون اين سهميه ها 
از ابتدا هم مصوبه ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي بوده است و اين شورا 
بعداً تغييرات��ي داده و وزارت علوم هم به نحوي كه خواس��ته اجرايي 
كرده و ديوان عدالت هم سهميه هيئت علمي را باطل كرد، اما سازمان 

سنجش زيربار نرفت. 
ويس كرمي در نهايت تصريح كرد: به طور طبيع��ي چون برخي از ما 
)به دليل اس��تاد دانش��گاه بودن( در اين زمينه ذينفع هس��تيم، خب 
تغييرات ايجاد كردن در اين س��هميه يا حتي ديگر س��هميه ها تقواي 
بالايي مي خواهد. با اينكه پسر خودم سال ۹۶ از اين سهميه مخصوص 
هيئت علمي استفاده كرده است، اما با تمامي سهميه ها مخالف هستم. 
خوش��بختانه حالا ش��وراي عالي فرهنگي مي خواهد سهميه هيئت 
علمي را بازنگري بكند. من موافق س��اماندهي س��هميه هيئت علمي 
هستم. اميدوارم رانت و لابيگري خللي در بازنگري سهميه هاي كنكور 

ايجاد نكند. 

علیرضا سزاوار

مهسا گربندی
  گزارش  یک


